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În cei mai simpli
termeni, 5G înseamnă
internet mai rapid. Dar fix
acest pas vine cu un câștig
direct< miliarde de euro
generate în economie – în
fiecare economie care își
consolidează diverse
industrii prin acest
standard. Am adunat aici
câteva cifre relevante.

În România, deocamdată,
avem promisiunea că licitația
pentru 5G va fi finalizată până
la finalul lui 2020. Asta
înseamnă că în 2021 ar trebui
să vedem o adopție accelerată
atât a telefoanelor cu 5G, cât și
a soluțiilor pe care acest
standard le suportă pentru
diverse operațiuni.

Înainte de această licitație,
ANCOM a oferit câteva detalii
despre 5G și de ce România nu
poate să rămână în urmă la
acest capitol. Autoritatea
susține că acest standard poate
genera venituri de 4,7 miliarde
de dolari și crearea a peste
252.000 locuri de muncă. 

Totodată, până în 2026,
digitalizarea industrială va
duce la creșterea cifrei de
afaceri din industrii inteligente
la circa 8,2 miliarde de euro.
Pentru 2020, aceeași cifră e
estimată la 3,37 miliarde euro.
Recent, ți-am vorbit despre
„deceniul 5G”. 

Am adunat acolo câteva
industrii care vor beneficia
direct de această tehnologie,
de la transporturi până la
medicină. Și acestea sunt la
nivel macro. 

Pe scurt, industriile vor
avea beneficii strategice pe 5G
care constau în calitatea mai
bună a informaţiilor privind
lanţurile de producţie,
operaţiunile interne,
caracteristicile pieţelor,
segmentare, obiceiuri de

consum etc.
Toate acestea vor putea fi

mijlocite de utilizarea
facilităţilor 5G.

Totodată, utilizarea 5G în
sectoarele adiacente sau terţe
se va vedea în îmbunătăţirea
furnizării unor servicii publice
sau securităţii, pe baza datelor
de management al traficului
colectate. Și, în primă fază,
statul va câștiga direct 580 de
milioane de euro din licitația
5G.

Ce înseamnă o 
incertitudine în alegerea 
furnizorilor 
de echipamente 5G

În mai, am detaliat ce

presupune dezvoltarea unei
fundații pentru 5G, în special
pentru securitate și stabilirea
unor furnizori care să asigure
atât un echipament sigur, cât și
costuri bune pentru diverse
țările care vor implementa 5G.

În acel articol am
menționat cum Chris Mitchell,
profesor la Royal Holloway din
cadrul Universității din
Londra, a spus că, în cazul 5G,
ca în cazul oricărei generații de
până acum, „cascada”
încrederii arată, împărțită în
patru categorii, cam așa<
utilizatorii (noi, clienți
obișnuiți, dar și companiile),
operatorii (tradiționali și nu
numai), furnizorii de
echipamente (unde ar putea fi
incluși și furnizorii de

soware), iar în final sunt
autoritățile statului și
organizații de standardizare a
tehnologiei.

În cazul furnizorilor de
echipamente, un raport
Oxford Economics arăta că
sunt așa: liderii Huawei (35%
în Europa), Nokia (24%),
Ericsson (31%), pretendenții
Samsung și ZTE (6% în
Europa), și toți ceilalți. Până în
2023, raportul indică investiții
de peste 31 miliarde de euro în
dezvoltarea rețelei. 

Tocmai pentru că vorbim
de un deceniu de-a lungul
căruia 5G va fi crucial, dar și
pentru beneficiile economice,
e necesară o stabilire a
strategiei pentru 5G – la nivel
de țară – care să țină cont atât

de impactul economic, dar și
de ce înseamnă furnizarea
unor echipamente de
încredere.

În raportul mai sus
menționat se arată că o piață în
care concurența e mare între
furnizori ajută în două direcții<
echipamente mai bune și
prețuri mai mici pentru
utilizatorul final. „blocarea
unui jucător important în
cursa pentru 5G va reduce
presiunea competitivă pe
ceilalți furnizori. Asta duce la
creșterea costurilor de
dezvoltare, întârzieri în
consolidarea rețelei și, pe cale
de consecință, va duce la o
adopție mai lentă a tehnologiei
și a inovației”.

În cazul excluderii Huawei
de la rețeaua 5G, Oxford
Economics indică – printr-o
raportare la țări puternice, ca
Australia, Canada, Franța sau
Marea Britanie – că piața ar fi
împărțită între doi jucători și
alți câțiva mai mici, reducând
astfel competiția și ducând, pe
cale de consecință, la o
înfrânare a dezvoltării.

Analiza de observare a
excluderii a fost realizată pe
trei piloni< scenariul în care 5G
ar aduce doar o creștere mică
la PIB (0,15% pe an), o creștere
medie (0,15% în primul an,
0,3% în cinci ani) și creștere
mare (0,3% pe an). 

Și pentru că tot am dat
exemplu strategia Germaniei,
am găsit și ce impact poate
avea excluderea Huawei
pentru această țară.

Analiza indică, în primul
scenariu, că până la 3,8
milioane de utilizatori vor
accesa infrastructura 5G cu
întârziere până în 2023. În
scenariul de mijloc ar fi vorba
de 7,1 milioane de utilizatori,
iar în ultimul scenariu vorbim
de 10 milioane de clienți. 

Întârzierile acestea ar fi

cauzate de investițiile
suplimentare care ar fi cauzate
de lipsa competiției. Astfel, în
10 ani, pe primul scenariu,
costurile ar crește cu circa 177
milioane de euro. 

În al doilea scenariu
creșterea costurilor ar fi de
circa 354 milioane de euro, iar
în ultimul scenariu ar fi o
creștere a costurilor cu până la
530 de milioane de euro.

Mai interesant e când vezi
cât s-ar pierde din PIB în
fiecare dintre scenarii< 2,1
miliarde de euro, 6,1 miliarde
de euro, respectiv 12,2
miliarde de euro. Acestea sunt
estimate până în 2035. De
unde ar veni pierderea? Din ce
ziceam la început, cu acele
industrii care și-ar putea
consolida și extinde
operațiunile.

O infrastructură dezvoltată
mai lent nu afectează, mai ales
când e vorba de 5G, doar
utilizatorii finali care folosesc
un internet mai rapid.
Afectează direct industrii și
consolidarea rețelelor pe care
operatorii le pot oferi.

În ceea ce privește
România, din mai 2020, avem
ceea ce se numește „Grupul de
Lucru 5G”. 

Acesta a fost constituit
pentru identificarea măsurilor
strategice și tehnice cheie din
setul de instrumente al UE
pentru atenuarea eficace a
riscurilor și asigurarea
securității rețelelor 5G
necesare a fi implementare de
România, respectiv pentru
elaborarea raportului privind
punerea în aplicare a acestora
la nivel național. Mai avem
câteva luni până la sfârșitul
anului, și momentul zero de
când ar trebui să înceapă
dezvoltarea propriu-zisă a 5G,
și-o evaluare sumară din
partea ANCOM pentru
impactul economic.

Tehnologia 5G poate afecta economia mondial[

Guvernul nu a solicitat
avizul Consiliului
Economic şi Social `n cazul
proiectului de lege privind
carantina, izolarea ;i
internarea. 

Acest lucru a fost
confirmat de CES. Potrivit
parlamentarului PNL Iuliana
Scântei, CES a informat
Comisia juridică a Senatului
că nu poate da un punct de
vedere referitor la actul
normativ privind carantinarea
şi izolarea în forma adoptată
de Camera Deputaţilor,
deoarece acest demers, potrivit
legislaţiei, l-ar fi putut face
către inţiatorul proiectului,
respectiv Guvernul, dar
Executivul nu a solicitat CES.  

"Consiliul Economic şi
Social refuză comunicarea
unui punct de vedere pe
conţinut, invocând prevederi
din Legea de organizare şi
funcţionare a CES, prin care
ne informează că avizul se
transmite în scris iniţiatorului
proiectului de act normativ, iar
în situaţia de faţă, iniţiatorul,
respectiv Guvernul nu ar fi
transmis 'instituţiei noastre
spre avizare proiectul de act
normativ mai sus enunţat'.
Aceasta ne transmite CES", a
spus Scântei, la dezbaterile

privind proiectul de lege
referitor la carantin[, izolare ;i
internare.  

Ea a adăugat că, " CES-ul a
confirmat faptul că pentru
proiectul iniţial nu i s-a
solicitat un punct de vedere".

Senatorul PSD Florian
Bodog spune c[ lipsa avizului
CES ar face legea vulnerabil[.  

"Chiar dacă legea va trece,
indiferent de forma în care va
trece, oricine o va contesta la
Curtea Constituţională ea va fi
declarată neconstituţională
datorită faptului că Guvernul
nu s-a sinchisit să ceară avizul
CES-ului, ignorând toate
prevederile legale. Aşa că, vă

rog doamna vicepreşedinte să
informaţi toţi membrii şi să
informaţi toată opinia publică
să ştie care este răspunsul
CES-ului", a susţinut Bodog.

La dezbaterile pe proiectul
de lege s-au prezentat şi
ministrul Sănătăţii, Nelu
Tătaru, şi şeful DSU, secretarul
de stat în MAI Raed Arafat.

Guvernul n-a cerut avizul CES pe proiectul de lege 
privind carantina

Guvernul nu a solicitat avizul Consiliului Economic şi Social `n cazul proiectului de lege privind 
carantina, izolarea ;i internarea

O infrastructură dezvoltată mai lent nu afectează, mai ales când e vorba de 5G, doar utilizatorii 
finali care folosesc un internet mai rapid

Liceul Teoretic „George Pop de Băsești”
Satu Mare

face înscrieri în clasa a IX-a ZI,  anul școlar 2020-2021, profil
uman, specializarea filologie. 

Școlarizarea este gratuită, elevii beneficiază de toate 
drepturile oferite prin programele< bani de liceu, Euro 200, 

decontarea navetei.
Pentru cei peste 18 ani oferta școlară cuprinde cursuri la

frecvență redusă (3 săptămâni de școală/semestru) și seral,
clasele a IX, a X-a, a XI-a, a XII-a, a XIII-a.

Dosarele se depun la departamentul secretariat, zilnic
între orele 13.00-18.00. (Bulevardul Cloșca, nr. 48, în curtea
Liceului Tehnologic Elisa Zamfirescu)

Informații suplimentare la telefon 0744.586821.

Unitatea administrativ teritorială Săcășeni
din județul Satu Mare anunță publicarea
documentelor tehnice ale cadastrului pentru
sectoarele cadastrale nr. 2, 10 începând cu data de
21.07.2020 pe o perioada de 60 de zile, la sediul
Primăriei Săcășeni, conform art. 14 alin (1) si (2)
din Legea cadastrului și a publicității imobiliare nr.
7/1996, republicată cu modificările și completările
ulterioare. 

Cererile de rectificare ale documentelor tehnice
vor putea fi depuse la sediul primăriei și pe site-ul
Agenției Naționale de Cadastru și Publicitate
Imobiliară.
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